


Des d’APM-CUP ja vam manifestar en 
el seu dia que valoràvem positivament 
les obres de remodelació d’aquests 
dos carrers ja que pel volum de veïns 
que hi viuen i el trànsit rodat que hi 
passa, aquestes dues vies patien un 
avançat   estat de deteriorament. Dit això,                                         
recordem que vam vetllar perquè els veïns 
i veïnes dels carrers afectats no haguessin 
de pagar contribucions especials i vam                    
presentar unes al.legacions al projecte que 
el milloraven substancialment però no van 
ser aprovades per l’antic equip de govern. 
Una vegada les obres han finalitzat podem 
afirmar que la imatge i l’accessibilitat al 
centre del poble ha millorat, però trobem 
a faltar el soterrament del cablejat elèctric 
i de telèfon. Des del nostre punt de vista, 
però, considerem que el resultat final no 

ha estat l’òptim. 
Nosaltres ja vam manifestar en el seu dia 
que no estàvem d’acord en formigonar els 
carrers. Preferíem que s’hagués utilitzat 
llosa de pedra però al disparar-se el 
pressupost vam proposar que s’asfaltés 
perquè el paviment fos més resistent. 
En aquests moments ens trobem amb uns                                                             
carrers formigonats, on alguns dels trams 
s’espellofen i estan plens d’esquerdes. 
La solució no és posar sellador de juntes 
a les esquerdes tal i com s’ha fet sinó 
que esperem que l’equip de govern 
no retorni l’aval ni es pagui l’última 
certificació fins que aquests defectes 
d’obra no siguin solucionats per l’empresa 
responsable; Construccions Queral la qual 
va subcontractar l’obra a Construccions 
Serradell.

Un any enrere, des d’APM-CUP vam       
demanar a l’equip de govern que tornés 
a iniciar el procés d’adjudicació del Bar 
de les Piscines ja que consideràvem que 
el procés va ser una auto adjudicació del 
Sr. Pere Genollà cap a ell mateix ja que 
formava part de la Mesa de Contractació 
que adjudicava el bar, encobert pel Sr. 
Josep Bonfill que era qui oficialment 
s’oferia per gestionar l’establiment. La 
persona adjudicatària va ser aquest últim 
però aquest estiu s’ha pogut observar 
que el Sr. Bonfill no hi ha treballat, però 
sí que ho ha fet el Sr. Genollà. 

“Demanem igualtat 
d’oportunitats per a tothom”

Des del nostre grup insistim a l’equip 
de govern que no renovi la concessió a 
aquesta persona i que iniciï un procés 
transparent que no vulneri el principi 
d’igualtat.

             

Després de recollir les queixes de diversos 
veïns i veïnes de poble, l’any 2011, el nostre 
grup va entrar una moció a l’Ajuntament on 
es demanava fer front a l’estat deplorable de 
conservació i manteniment del cementiri. En 
aquelles dates, es van aprovar tres acords:
Realitzar-ho en un termini màxim de 6 mesos, 
incloure una quantitat de diners destinats a 
millorar l’estat del cementiri en el pressupost 
de l’any 2012 i consensuar una pròrroga en 
l’execució de les obres, si fos necessari.
Els veïns que el passat 1 de novembre, 
festivitat de Tots els Sants, van anar a 

realitzar l’ofrena als seus familiars, van poder 
observar que el cementiri estava igual o pitjor 
que l’any anterior. Des d’APM-CUP, volem 
recordar a l’equip de govern que els acords 
que es prenen als plens són per complir-los, 
i que no n’hi ha prou amb bones paraules 
i bona voluntat. A més a més, recordem, 
que les famílies amb nínxols de propietat o 
concessió paguen una taxa anual de 19,66€ 
(aproximadament uns 8.240€ en total). 
Amb el tancament d’any, l’equip de govern 
ens va informar que havien sobrat 3.000€ 
de la partida pressupostària destinada al 
cementiri i els vam demanar com és que 
no s’havia gastat aquesta partida en la seva 

totalitat i la resposta va ser que durant el 
2013 l’Ajuntament rebria una subvenció 
per arreglar el cementiri i que gastar-los 
ara era com llençar-los a les escombraries. 
Creiem que hi ha unes actuacions urgents 
a fer en determinats nínxols i que aquests 
diners podrien haver servit per solucionar els  
problemes més greus. 

Traiem de nou aquest butlletí, sabent que estem vivint 
moments transcendentals al nostre país. Recentment 
s’han celebrat unes eleccions anticipades al Parlament 
de Catalunya, del tot atípiques en les quals la CUP 
ha fet un gran pas endavant. Vam decidir, a través 
d’assemblees obertes i debats interns, presentar-nos a 
les eleccions autonòmiques del passat 25 de novembre.

Així doncs, la CUP deixava de ser només una força política 
municipalista, com fins ara, i feia un salt de gegant cap 
al Parlament de Catalunya. Tot i ser la primera vegada 
que assumíem aquest repte, aquest projecte ha rebut el 
suport de 126.219 persones aconseguint que 3 militants 
de la CUP sortissin diputats, en una llista electoral en 
que un Montesquiuenc, en Marc Serra, anava a les 
primeres posicions. Amb l’altaveu que suposa tenir 
presència al Parlament de Catalunya, tindrem temps per 
explicar quina és aquesta altra manera d’entendre, de 
fer i de practicar la política que des de la CUP sempre 
hem defensat.

Orgullosos estem, a més, del nostre poble, Montesquiu, 
on hem obtingut el percentatge de vots més elevat 
(8%) en tota la comarca d’Osona doblant la mitjana 
de Catalunya. Però també al Bisaura, on a més de 
Montesquiu, Sora i Vidrà han situat a la CUP com a 
tercera força política. Estem completament convençuts 
que la feina constant que des de fa 6 anys estem portant 
a terme al nostre poble, ha ajudat que poc a poc, vagin 
caient els estigmes, estereotips i possibles perjudicis 
que el mateix desconeixement pot generar.

Més enllà d’aquest pas endavant, no ja de la CUP, sinó 
del conjunt de la ciutadania catalana que ha posat dins 
l’agenda política la urgència de decidir sobre el nostre 
futur immediat com a persones i com a poble, convé 
estar atents a les amenaces que planegen sobre el 
nostre municipi. 

Precisament el govern del PP pretén practicar una 
reducció dràstica dels Ajuntaments, fusionant-los 
entre ells, especialment els que tenen poblacions 
petites, o retirant-los-hi competències que els hi havien 
estat cedides. També es pretén reduir en un 30% els 
regidors d’aquests ajuntaments, adduint a un suposat 
estalvi, però sense explicar que aquesta reducció va en 

detriment de la representació ciutadana, la participació 
política i la mateixa democràcia. Alhora, no s’ha resolt 
la problemàtica situació de les finances municipals de 
la majoria d’ajuntaments. Aquests es veuen afectats 
per la morositat de la mateixa Generalitat i Estat, i 
fan que l’economia d’aquests es vegi profundament 
malmesa. La intenció no és altra que la supressió de 
la meitat dels ajuntaments catalans amb l’excusa de 
la crisi econòmica. D’altra banda, es pretenen reforçar 
institucions com les Diputacions provincials, vertaders 
òrgans opacs, poc transparents i que no tenen res a 
veure amb la idiosincràsia i la realitat catalana. 

La nostra concepció de la democràcia ens fa entendre 
que els ajuntaments han de jugar un paper molt important 
en la construcció d’una nova democràcia a casa nostra, 
més propera, transparent, horitzontal i participativa. Les 
institucions públiques han de suposar un instrument en 
benefici de la comunitat, que ajudi al desenvolupament 
de la societat i en la potenciació de nous valors; amb 
una ciutadania activa i crítica. Institucions llunyanes 
i distants d’aquesta realitat no fan més que seguir 
agreujant la mateixa crisi de la democràcia i la poca 
credibilitat i desconfiança que aquestes generen.

Des d’APM-CUP ens posem al servei del poble a l’hora 
de defensar allò que és nostre, entenent que poden ser 
necessàries noves relacions amb ajuntaments veïns, 
on millorem la comunicació, les relacions, compartim 
serveis en comú i generem un estalvi compartint costos. 
Però això ho haurem de fer conjuntament, assentant 
unes bases per al treball entre iguals, amb una relació de 
reciprocitat i igualtat, sense cap tipus de subordinació 
per cap costat. 

Al país, al Bisaura i a Montesquiu, vénen nous 
temps, importants reptes i un futur ple d’incògnites, 
il.lusions i esperances; i entenem que la millor manera 
d’afrontar-los és assumint valors d’honestedat, esforç i 
companyerisme.

 



Resum de les propostes presentades per APM - CUP al Ple Municipal
Un any més la Llar d’Infants “Els Putxinel.lis” va acabar el curs sense les seves 
mestres. Els desacords laborals entre les dues parts van fer que l’equip de 
govern contractés, de forma directa, a dues educadores pel casalet de juliol. 
El resultat no va ser el desitjat per les famílies, ja que de les dues educadores 
contractades, d’una d’elles se’n tenien referències negatives segons paraules 
del mateix regidor d’educació al ple del 30/11. D’altra banda, la decisió va sortir 
cara a l’equip de govern ja que això va suposar haver de pagar 4 nòmines i 4 
seguretats socials. Com a resultat de prescindir de les dues mestres habituals 
es van deixar d’ingressar les quotes del mes de juliol del 30% de les famílies.
El nou curs ha començat només amb 4 nens però com que al poble hi ha molts 
nens que no estan escolaritzats esperem que l’equip de govern trobi eines per 
acabar el curs 2012-2013 amb un major nombre d’infants matriculats.
 
Des d’APM-CUP sempre hem defensat l’existència de a Llar d’Infants per 
garantir la continuïtat educativa al poble i una línia d’ensenyament a l’escola d’El 
Rocal. Considerem encertat que l’alcaldessa hagi reculat en les retallades de 
personal que pretenia, sabent l’esforç que econòmicament suposa, i mantingui 
la Llar d’Infants oberta tot i que dins el mateix equip de govern hi hagi opcions 
contràries.  

L’IBI s’ha rebaixat un 3% tot i que al ple del 
10 de juliol es va acordar per unanimitat 
rebaixar-lo un 3,2%. APM-CUP va presentar 
una al·legació demanant-ne el compliment i 
l’alcaldessa es va posar en contacte amb el 
nostre grup demanant-nos que la retiréssim 
per no endarrerir el procediment. Vam decidir 
retirar-la com a acte de bona voluntat i 
perquè la diferència a pagar oscil·lava entre 
0,50 i 2 € en funció del valor cadastral de 
cada finca. Esperem que l’equip de govern 
valori aquest acte i actuï recíprocament amb 
la seva manera de fer cap a nosaltres.

En relació a la taxa d’escombraries l’augment 
és d’un 10%. Sempre hem reivindicat 
millores substancials en la recollida i 
ens vam mostrar desfavorables a aquest 
augment ja que ens hagués agradat poder 
disposar d’un pressupost que contemplés 
la possibilitat d’implantar un sistema porta 
a porta i així poder valorar si era millor 
econòmicament el sistema tradicional o el 
que proposàvem nosaltres.

En relació a la nova taxa de lloguer de 
qualsevol tipus de material municipal (taules, 
cadires...), ens hi vam mostrar favorables 
perquè aquesta taxa només afectarà a 
persones i/o entitats no empadronades 
al poble o no registrades al municipi. Vam 
proposar la implantació d’una fiança i 
s’inclourà en la proposta. 

La pujada més significativa és la de la taxa 
de fotocòpies que ha augmentat un 70% 
respecte l’any anterior.  

Com que les ordenances no es podien votar 
per separat, el sentit del nostre vot va ser 
l’abstenció ja que n’hi havia que hi estàvem 
d’acord i d’altres que no.

Una instància és un document escrit necessari per sol·licitar informació, 
material, peticions.., a qualsevol organisme públic. En aquest cas l’equip de 
govern disposa de 75 dies per respondre. Des del juny de 2011 APM-CUP ha 
presentat diverses instàncies les quals no han estat contestades perjudicant la 
feina de l’oposició. L’equip de govern sap que està cometent una il·legalitat i 
que aquesta actitud va en contra de la transparència informativa. 
Les instàncies fan referència a:

- Sous i dietes dels regidors i l’alcaldessa
- Estudi econòmic del servei d’escombraries i aigua
- Comptes de la piscina
- Urbanisme: Plans urbanístics municipals
                     Projecte cementiri i carretera de Ribes
- Pressupost detallat del 2012
- Subvencions rebudes per totes les entitats del poble l’any 2012
                   



Passeig del Ter

Aquest estudi sorgeix de la voluntat del grup polític d’APM-CUP d’explicar 
la nostra visió del poble proposant actuacions de millora dels espais de 
Montesquiu. Aquesta és una proposta que s’intentaria dur a terme si en 
properes legislatures Montesquiu ens escollís per governar.  
   
Som molt conscients que estem vivint temps molt difícils i que 
trobar finançament per portar a terme aquests tipus de projectes no 
és tasca fàcil. No obstant, des del nostre grup, farem tota la feina                                                                                                             
necessària perquè projectes d’aquest tipus siguin un realitat al nostre poble.
Intentaríem aconseguir finançament mitjançant subvencions provinents de 
diferents departaments i/o organismes públics com turisme, medi ambient, 
Fons Europeu de Desenvolupament Regional (FEDER)...
En el cas que aquest projecte es pogués dur a terme, realitzaríem una 
consulta de participació ciutadana, on tots els veïns del poble poguessin 
donar la seva opinió, i decidir sobre  el  projecte.

Zona d’aparcament de caravanes controlat per po-
tenciar el turisme i dinamitzar el comerç del poble

Passeig que travessi tot el poble i que uneixi 
aquest espai amb la zona de la Font d’en Nando

Zona de jocs amb activitats per a nens fabricats 
amb materials naturals i rocòdrom infantil

Àmplies zones verdes i de descans,  lliures de 
brutícia i d’excrements de gos.  

Circuit de bicicletes per practicar esport en un 
entorn natural amb espais verds nets



El passat 5 de febrer, APM-CUP va iniciar 
una campanya cívica contra l’incivisme 
dels propietaris dels gossos a través 
de cartells dissuasoris que recordaven 
l’obligació moral de recollir els excrements 
dels seus animals. També es va fer una 
batuda de recollida d’excrements pel 
poble i amb dues hores es van recollir 
68,385Kg. 
Finalment es va presentar al ple de 
l’Ajuntament una moció on es proposava 
instal.lar pipi-cans, posar més papereres 
i fer una campanya informativa dirigida 
als propietaris dels gossos; la qual va ser 
tombada per l’equip de govern.  
Mesos després aquest mateix equip de 
govern ens va instar a retirar els cartells 
cívics de la via pública que havia penjat 

APM-CUP a diferents punts del poble que 
parlaven d’aconseguir un Montesquiu 
millor, sota l’amenaça de sanció 
econòmica.  Creiem que quan la ciutadania 
demana menys brutícia pel seu poble a 
través de campanyes fonamentades en el 
civisme tothom hauria de donar-hi suport 
i no posar-hi traves perquè la idea no hagi 
estat seva!

Abans es penalitza a qui vol ser  
cívic que al propietari que no recull 
els excrements del seu gos!!
En el marc de la campanya i després del 
ressò que va tenir a la premsa, hem fet 
coincidir el número de la loteria de Nadal 
amb els grams d’excrements recollits per 
la brigada popular de neteja. 

Montesquiu té un pavelló extraordinari 
i envejable per molts altres pobles 
de característiques similars al 
nostre municipi. La pega és que està 
infrautilitzat i l’equip de govern no sap 
com gestionar-lo. 

En el seu moment nosaltres ja vam 
dir que l’establiment d’unes taxes 
d’ús que afecten els veïns i veïnes 
de Montesquiu farien que la gent no 
l’utilitzés. Actualment, qui utilitza el 
Pavelló, més o menys regularment, 
són 3 equips de futbol sala dels quals 
2 són de fora del municipi (Sora i 
Ripoll) i l’altre està format per gent 
de Montesquiu i Sant Quirze. Altres 
activitats que s’hi desenvolupen són 
algunes extraescolars de l’escola El 
Rocal. 

Som conscients que el manteniment 
del pavelló té unes despeses però 
també creiem que és una instal.lació 
esportiva municipal que se n’ha de 
treure el màxim rendiment. L’equip de 
govern no aposta fermament per tenir 
una oferta clara d’activitats esportives. 
Com és ben sabut, la sala d’actes de 
l’Ajuntament s’utilitza per dur a terme 
més activitats esportives que no pas 
les que es duen a terme dins el pavelló. 
Actualment la sala ofereix Tai Chi, 
Pilates, Country.

El passat 21 d’octubre, es va celebrar al 
nostre poble la primera edició de la “Fira 
de la Nou”. 
Des del nostre grup polític es valora 
molt positivament la iniciativa de tenir 
una Fira a Montesquiu que potenciï el 
poble, les entitats i els comerços del 
municipi amb els seus productes.
De manera general la fira va anar bé, 
fou encertada i lluïda, omplint un buit 
existent en el tarannà del comerç del 
nostre poble, i tots en desitgem la seva 
continuïtat.
Creiem, però, que hi ha algunes coses 
que s’haurien de millorar, com és 
l’organització de la mateixa ja que 
coneixent les prediccions del temps 

molts dies abans, s’hauria d’haver 
planificat i informat als firaires i als 
visitants de  la nova localització, 
evitant així el caos matiner, el fet que 
la fira quedés dividida en dues parts i el 
malestar dels firaires que fins i tot va fer 
que alguns decidissin marxar.
Estem convençuts que aquesta primera 
edició servirà per agafar experiència en 
l’organització d’aquests tipus de fires i 
millorar les següents edicions. APM-CUP 
ens oferim a participar activament dins 
de la comissió organitzadora aportant 
les nostres idees i propostes.
Per una bona activació del poble de 
Montesquiu i el seu comerç, endavant 
amb la Fira de la Nou.

El passat dia 24 d’abril es va publicar una ordenança municipal reguladora 
de la conservació i neteja de solars presentada per l’equip de govern d’ERC i 
aprovada per unanimitat amb els vots favorables d’APM-CUP i CIU.
Aquesta ordenança regula i obliga als propietaris de tots els terrenys inclosos 
els espais lliures públics, a mantenir les parcel·les “netes i controlades, 
conforme els principis de seguretat, salubritat, higiene i ornat públic”.

Així doncs, demanem a l’equip de govern que tal i com exigeix en la seva 
pròpia ordenança netegi i ordeni les parcel·les públiques i l’instem a que 
compleixi les normes urbanístiques del municipi, com en la parcel·la de la 
fotografia, qualificada com a “parcs urbans i jardins” i en la qual no hi són 
permeses ni les tanques ni l’ús de magatzem.

Per unes zones verdes netes i de qualitat!

A mitjans de maig d’aquest mateix 
any, el nostre grup APM-CUP va 
realitzar una campanya de recollida 
d’aliments. Diversos establiments del 
poble, ens van deixar posar una caixa 
on tots els veïns a títol individual van 
poder dipositar els aliments.  Aquests 
establiments tenien un distintiu 
on s’hi podia llegir “establiment 
col·laborador” per identificar-los. Tots 
els aliments recollits es van fer arribar 
a Càritas de Sant Quirze, l’entitat del 
Bisaura que ajuda d’una manera més 
directa les famílies necessitades de la 
zona, inclòs el nostre poble. 
Des de APM-CUP volem agrair a tots 
els comerços que han col.laborat amb 
aquesta iniciativa i a totes les persones 
que, malgrat la crisi econòmica en 
la que estem immersos, tenen la 
voluntat de col·laborar amb els més 
necessitats.
Aquesta iniciativa demostra que 
Montesquiu és un poble solidari i que 
està per damunt de les diferències 
personals.

Per un Montesquiu millor

Marató 
de recollida 
d’aliments per
la pobresa

Del 18 al 26 de Maig
Als comerços 
amb el distintiu :

Per un Montesquiu solidari

alternativa
per Montesquiu



 
En el Ple del 30 d’octubre, entre molts dels temes que es 
van resoldre, volem destacar-ne un que és el que porta 
el nom de l’encapçalament d’aquest escrit, “Moció del 
poble de Montesquiu per la creació d’un Estat propi per 
Catalunya”.

Ho fem per dos motius molt concrets. El primer radica 
en el seu propi anunciat i ens sembla prou important i 
transcendental; el proclamar, que el poble de Montesquiu 
demani la creació d’un “Estat propi per Catalunya”, és a 
dir, la Independència de Catalunya separant-nos d’un Estat 
espanyol que pel “Decret de Nova Planta”, sancionat i 
promulgat pel rei Borbó, Felip V, en els darrers més de 300 
anys, només ha sabut espoliar i oprimir el poble català.

El segon, i no per excepcional, creiem també molt 
important, és el fet com es va desenvolupar el redactat del 
text i contingut de la mateixa moció. Per primera vegada, en 
una taula, ens vam asseure tots els grups polítics que vam 
participar en les darreres eleccions municipals, tot i que 
n’hi va haver un que no va obtenir representació. Podem 
dir que no va ser feina fàcil per a cap dels grups que hi 
vam treballar: APM-CUP, CiU, ERC i PSC-PSOE. Van fer falta 
tres reunions per anar creant el redactat final. Discussions, 
diàlegs, concessions i sobretot “bona voluntat” per part de 
tots els grups, van acabar donant el format real i consensuat 
a aquesta moció.

Cal doncs, felicitar-nos tots per l’esforç realitzat, i fer un 
brindis a la participació conjunta de tots el grups, per la 
gran lliçó d’un bon saber fer democràtic.

A més a més, els regidors d’APM-CUP van presentar 
al Ple, abans de la votació de la moció, un document on 
s’autoinculpaven i assumien la mateixa responsabilitat que 
l’alcaldessa en el cas que la justícia espanyola prengués 
mesures contra aquest ajuntament.

Endavant Montesquiu, per un poble català, lliure, sobirà, 
democràtic i de participació ciutadana!

Visca Montesquiu, Visca els Països Catalans lliures!

Moció del poble de Montesquiu per la 
creació d’un Estat propi per Catalunya L’Ajuntament de Montesquiu té un nou Secretari de carrera 

estatal, el Sr. Jaume Salés i Malian en substitució del Sr. 
Isidre Llucià i Sabarich. Treballarà les tardes del dimarts 
però la seva jornada serà de 10 hores setmanals (40 hores 
al mes) amb un sou net de 800 €/mes. Per tant, el Secretari 
no farà aquestes 10 hores setmanals presencials ja que 
només estarà a l’Ajuntament de Montesquiu unes tres 
hores els dimarts a la tarda; la resta les farà a distància.

Des d’APM-CUP sempre hem defensat que l’Ajuntament 
es podria estalviar aquests diners, que són molts, per les 
hores que es treballen representant una asfixia financera 
pel mateix Ajuntament. És veritat que qualsevol Ajuntament 
té l’obligació de tenir algú que faci funcions de Secretari, 
però no es té l’obligació de tenir un Secretari de carrera 
estatal a no ser que la plaça sigui demanada expressament 
per una persona amb aquest càrrec. Aquest no és el cas de  
Montesquiu, i aquí que en comptes d’utilitzar una persona 
que forma part de la mateixa plantilla (com s’havia fet 
durant molts anys en legislatures passades) s’ha anat a 
buscar un Secretari que té un sou marcat per l’Estat. Si 
realment l’Ajuntament no té diners, es pot permetre gastar 
800€ cada mes quan realment no és necessari? Nosaltres 
creiem que no.

Des d’APM-CUP felicitem a la Comissió de Festes 
encarregada de la gestió de la Festa Major que 
desinteressadament, un any més, han organitzat 
les festes del nostre poble; a la Colla Gegantera per 
haver-nos fet disfrutar de la 1a Trobada Gegantera de 
Montesquiu i en general a totes les persones que han 
participat en els diferents actes. 

Des d’ APM-CUP donem la benvinguda a l’Associació de 
Dones de Montesquiu la qual treballa per promoure la 
participació activa d’aquestes per construir una societat no 
patriarcal basada en la igualtat entre homes i dones. Amb 
les activitats, xerrades, tallers.., que des de l’Associació 
s’organitzen es reforcen les relacions i intercanvis entre 
dones. Des del nostre punt de vista és impotant que des 
de la societat civil sorgeixin iniciatives com aquesta per 
tal que les dones coneguin quins són els seus drets, i així 
evitar la discriminació per raons de gènere.

Donem la benvinguda també als Grallers de la Colla 
Gegantera,  que acompanyen als gegants de Montesquiu 
en les seves sortides i amenitzen les festes populars i 
tradicionals del poble.




